
Número 19  11.11.2015 Pàgina 700

del fondo español de garantía agraria, con la idea de uni-
formizar la gestión de estas ayudas. La idea en esencia y en 
principio era buena, algunas comunidades autónomas se aco-
gieron a esta aplicación informática, otras no. La Comunidad 
Valenciana se acogió.
 Pero la realidad entre tanto es que esta aplicación infor-
mática era más que defectuosa, ha dado muchísimos proble-
mas. Llevamos en apenas un año como 33 versiones en apli-
cación que debe de estar ya gestionando solicitudes reales de 
ayudas para los agricultores.
 De hecho, también ayer mismo la conferencia secto-
rial, las comunidades autónomas que estamos intentando 
trabajar con esta aplicación que, insisto, fue una propuesta 
del ministerio, dijimos que seguíamos teniendo problemas 
enormes para poder pagar. Esa es una también de las razones 
por las que se no se ha podido pagar el anticipo. Y de hecho 
solamente aquellas comunidades autónomas que tienen una 
aplicación propia han podido abonar estos anticipos.
 Además de todo ello se nos une que a primeros de octu-
bre, el 16 de octubre, es cuando empieza el año agrario en 
términos de fondos comunitarios. Esa misma semana, del 19 
a 23 de octubre, recibimos una misión de control, una audi-
toría de la Comisión Europea precisamente sobre la gestión 
viva de este tipo de ayudas.
 Se pacta al final con ellos, que nos parecía lo más razo-
nable, prudente y correcto en términos de cumplimiento 
de los reglamentos comunitarios, no realizar ese anticipo 
y avanzar la gestión todo lo que pudiéramos para que, a 
primeros de diciembre, que es cuando los reglamentos nos 
lo permiten, podamos abonar completamente los anticipos y 
todas las ayudas completas, con ello minimizando también 
la posibilidad futura de que nos cayeran nuevas correcciones 
financieras.
 Esto se explicó también al equipo de auditoría de la comi-
sión; lo vio razonable. También se ha explicado al sector; 
tuvimos una reunión con las organizaciones representativas 
del sector, el 14 de octubre, donde se les explicaron todas 
estas circunstancias.
 Y ahora mismo, pues, efectivamente, tenemos volca-
dos los escasos recursos de la conselleria, insisto, en que 
podamos realizar los pagos en forma correcta a primeros de 
diciembre. (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, consellera.
 Y, a continuació, la pregunta que formula l’il·lustre 
diputat Jordi Juan al conseller d’Hisenda i Model Econòmic 
sobre el deute dels ajuntaments.
 Quan vosté vullga.

El senyor Juan i Huguet:

 Bona vesprada, senyor conseller.
 Venim ací a posar damunt la taula un greu problema que 
tenen els ajuntaments en la nostra autonomia, i és el deute 
que amb ells té la Generalitat valenciana.
 De fet, es dóna la situació que alguns dels superàvits que 
tenen alguns ajuntaments coincidixen, pràcticament, en allò 
que La Generalitat deu als ajuntaments. Per tant, eixe superà-
vit no deixa de ser un número comptable, però no es traduïx 
en una situació de liquiditat.
 Ací som molts els diputats i diputades que venim del 
municipalisme, o actualment encara hi estem, i, quan ve una 
subvenció de La Generalitat, la mirem d’una manera agre-
dolça. Dolça, perquè és una subvenció; però agra en el sentit 
que és l’administració local qui ha d’avançar els diners, qui 

ha de posar-los per davant, sempre amb la incertesa que no 
sap quan els va a cobrar per part de La Generalitat.
 Som conscients que en els últims mesos, per part de la 
seua conselleria, s’ha avançat bastant en esta matèria. Sabem 
que els últims mesos s’ha pagat molt als ajuntaments. Però a 
mi m’agradaria preguntar-li a vosté, ¿quines mesures pensa 
aplicar o quina és la seua visió d’esta problemàtica que les 
entitats locals estan patint hui en dia?
 Moltes gràcies.

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor diputat.
 A continuació, i per a contestar, té la paraula l’honorable 
conseller.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 Efectivament, senyoria, és un problema molt greu el que 
acumulem, després de tants anys de demores en eixe sentit, i 
que nosaltres volem tractar –ja li ho explicaré– de començar 
a reduir, en la mida de les nostres possibilitats.
 Però, com sap vosté també, La Generalitat es troba en una 
difícil situació, tant pel que fa a la disponibilitat pressupos-
tària com també quant a la disponibilitat de liquiditat, per fer 
front als pagaments derivats de l’execució dels pressupostos. 
La qual cosa es traduïx en retards, despagaments, més enllà 
del que voldríem i, fins i tot, que és raonable.
 En eixe sentit, els ajuntaments patixen el mateix pro-
blema que altres creditors de La Generalitat. Pot ser inclús 
menys greu perquè, com a administracions públiques que 
són, tenen nivells de protecció dels quals no gaudixen els 
creditors particulars, a banda que tenen també una certa 
capacitat de recaptació d’impostos propis. De fet, cal asse-
nyalar que el deute de La Generalitat amb les entitats locals 
representa l’1,14 del pressupost d’estes entitats.
 Per tant, la Conselleria d’Hisenda i Model Econòmic no 
ha encetat, per ara, cap acció específica envers els ajunta-
ments, més enllà de les accions que, amb caràcter general, 
es fan per tal de millorar la recaptació dels tributs propis i 
d’obtenir liquiditat de l’administració general de l’estat.
 El deute de La Generalitat amb els ajuntaments a la fi de 
l’octubre de 2015 és de 56,22 milions d’euros, dels quals 
45,46 milions corresponen a l’exercici corrent, per la qual 
cosa, el deute d’exercicis anteriors és de 10,76 milions; i, 
d’esta quantitat, al voltant d’un milió d’euros es troben en 
procés de liquidació per compensació.
 El deute d’exercicis anteriors a l’actual s’està atenent 
amb el fons de liquiditat autonòmic mensual, que finança les 
liquidacions negatives de La Generalitat amb l’administració 
general de l’estat corresponents als exercicis 2008 i 2009.
 Com que l’import d’estes partides mensuals és de 7,6 
milions d’euros i el ministeri d’hisenda disposa que el 30% 
del seu import s’ha de destinar a pagaments a les entitats 
locals, la quantitat total podria quedar totalment pagada a la 
fi del primer trimestre de 2016.
 No obstant això, la Conselleria d’Hisenda i Model 
Econòmic espera que es puga rebre una aportació addicional 
del fons de liquiditat; almenys són les promeses que ha rebut 
del president Rajoy i del ministre Montoro el nostre presi-
dent, corresponent al dèficit no autoritzat de 2014 –estem 
encara ahí, eh?; és a dir, no gestionat per este govern, sinó 
pel govern anterior–, amb la qual cosa es podria liquidar 
totalment el deute anterior a l’any corrent abans de finalitzar 
2015, si arriba el FLA.
 Pel que fa al deute de l’exercici corrent, dels 45,46 milions 
d’euros, als quals he fet referència, hi ha al voltant de trenta-
nou milions que corresponen a despesa social, que s’estan 
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atenent segons les disponibilitats de tresoreria. Concretament, 
a la Vicepresidència de La Generalitat i Conselleria d’Igualtat 
i Polítiques Inclusives hi ha un saldo pendent de pagament per 
l’import de 28,61 milions, el qual s’atendrà amb el FLA addi-
cional, novament estem en mans de la discreció del govern 
Rajoy –i ací hi ha possibilitat d’un canvi de prelació als seus 
pagaments, que ho farem perquè per a nosaltres el tema social 
és prioritari–, o bé amb fons de la mateixa tresoreria, si el FLA 
cobreix altres pagaments imprescindibles.
 La partida més important pendent de pagament, senyoria, 
a hores d’ara, són dotze milions del pla concertat de servei 
social; i la resta correspon, entre altres, a integració social del 
poble gitano, ajudes per a menors o residències de majors.
 Però, per exemple, enguany, el 12 de juliol –i ho sap ben 
bé la vicepresidenta–, es pagaren als ajuntaments vora dotze 
milions per la renda garantida de ciutadania, mentres que a 
l’any 2014 este concepte es va liquidar en el mes de desembre.
 I en sanitat, s’atenen mensualment els pagaments dels 
convenis del manteniment dels centres de salut, havent-hi de 
liquiditat, a hores d’ara, fins al mes de maig.
 Això és tot el que li puc dir en base a la tresoreria de què 
disposarem d’ací a final d’any.
 Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller.
 A continuació, per a formular la pregunta 35, la il·lustre 
diputada Mireia Mollà al conseller d’economia i model eco-
nòmic, per un temps màxim de quatre minuts.
 Quan vullga.

La senyora Mollà Herrera:

 Gràcies, senyor president.
 Senyor conseller, esta pregunta que li faig, després de sis 
anys, en juny de 2009, per escrit, l’aleshores consellera de 
turisme, Angélica Such, em contestava que les edicions de 
la Volvo Ocean Race, en Alacant, tenien un cost zero per a 
les arques públiques valencianes. I nosaltres enteníem que 
alguna cosa no quadrava.
 Durant molt de temps, la política de grans esdeveniments 
del Partit Popular sempre ha anat amb esta definició de cost 
zero. I, quan aprofundíem en preguntar, mai teníem res-
postes, mai s’aclarien exactament els comptes. I nosaltres, 
a més, déiem una cosa, potser la política d’esdeveniments 
que entenem des de Compromís és molt diferent a aquella 
que entenia el Partit Popular; però, fins i tot, situant-nos, 
situant-nos en una visió positiva, a l’hora de valorar els grans 
esdeveniments, el que no pot ser és que no tinguérem els 
criteris objectius, nosaltres, com a representants de la ciuta-
dania, i la ciutadania en el seu conjunt, conéixer els criteris 
objectius per a posicionar-se a favor o no, o assumir un cost 
que la seua rendibilitat ho justificava o no.
 Amb açò vull dir que la Volvo Ocean Race és una edició, 
un esdeveniment que nosaltres, amb apriorismes, no voldrí-
em jutjar. Voldríem jutjar-lo tenint en compte, per fi, encara 
que siga sis anys després, totes i cadascuna de les despeses 
que han comportat a les arques públiques valencianes pel 
context de crisi que hem viscut i que continuem vivint i 
la minva de capacitats que té este govern, clar que sí, però 
també perquè és de lògica pura i dura conéixer quin cost té 
un projecte que una administració pública impulsa per a tin-
dre eixos criteris per a avaluar-los.
 I com que és responsabilitat d’este nou govern, posant 
llum i taquígrafs a la nova situació, donar-li també a la 
ciutadania les dades concretes sobre el que ha repercutit 
aquest esdeveniment de la Volvo Ocean Race, que ha hagut 

d’assumir Societat de Projectes Temàtics, i darrerament sap 
vosté que s’han fet públics algunes qüestions del cost que hi 
ha hagut a última hora d’assumir el govern de la Generalitat 
valenciana, pagant eixos 6,7 milions d’euros pel vaixell 
espanyol que va participar de la Volvo en l’edició de 2014...
 Tenint en compte que açò crec que la ciutadania té dret 
a saber què és el que ha passat en este gran esdeveniment, 
la meua pregunta és tremendament senzilla. I és, ¿quant ha 
costat a les arques públiques valencianes les successives 
edicions de la Volvo Ocean Race, d’Alacant?
 I ja m’agradaria que, a part d’açò, vosté poguera posar llum 
i taquígrafs i també poguera parlar de si hi ha algun punt, que 
siga desconegut a nivell públic, que haja pogut nugar paga-
ments públics d’una manera no justificada o irregular.
 Gràcies.

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora 
Carmen Martínez Ramírez)

La senyora vicepresidenta primera:

 Moltes gràcies, senyora Mollà.
 Senyor conseller, quan vullga.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 (Inoïble) ... és un plaer per a mi treballar per respondre als 
ciutadans, a través de vostés, què fem o què han fet amb els 
seus diners, amb els diners dels ciutadans.
 I, per tant, s’ha acabat l’època de l’opacitat, que ha portat i 
ha generat molta corrupció. I, per suposat, va a tindre totes les 
dades. I, si no ix satisfeta d’esta sessió parlamentària, farem 
totes les que siguen necessàries per aclarir tots els punts, totes 
les xifres dels diners que no són ni del Grup Popular ni del 
govern del senyor Fabra, sinó que són dels valencians.
 Dit això, segons la documentació disponible, el cost per 
a La Generalitat per la celebració de les edicions de l’eixida 
del port d’Alacant de la volta al món de vela Ocean Race, en 
2008, 2011 i 2014, més la que encara ha de celebrar-se en 
2017, ha estat, fins ara, com a mínim, de 31,6 milions d’eu-
ros. Per tant, no és cost zero, eh? No és cost zero, eh? Per a 
la butxaca dels valencians no és cost zero, eh?
 Este cost és el que es desprén de la documentació relativa 
a les dues relacions contractuals que va subscriure l’extinta 
Societat Gestora per a la Imatge Estratègica i Promocional de 
la Comunitat Valenciana, el 6 de juliol de 2006 i el 5 de juliol 
de 2010, respectivament, amb Volvo Event Management i 
Volvo Ocean Race. D’aquest últim contracte es va subrogar 
la Societat Projectes Temàtics de la Comunitat Valenciana, 
en data 31 de desembre de 2010; contracte que, al seu torn, 
va ser objecte de novació el 29 de juliol de 2013.
 Respecte al primer dels contractes formalitzat per a 
organitzar en 2008 la tercera eixida de la Volvo Ocean Race 
als comptes anuals de la Societat Gestora per a la Imatge 
Estratègica i Promocional de la Comunitat Valenciana, 
segons van ser publicats en el compte general per la 
Intervenció General de La Generalitat, es reflectixen des-
peses per 18.885.000 euros i ingressos per 16.850.000. Per 
patrocinis, afavorits per beneficis fiscals de règim fiscal per a 
l’esdeveniment que vol tindre per raó d’excepcional interés, 
així com per altres ingressos per usos i costums, van ascendir 
a 242.000 euros.
 De tot això es desprén un dèficit d’1.793.123 euros, com 
a balanç, que va haver de ser cobert per l’esmentada societat 
i, en última instància, per La Generalitat, en tant que titular 
del seu capital.
 El segon dels contractes subscrits, com s’ha indicat, el 
5 de juliol de 2010, va servir per a atendre la celebració de 


